
מי לא אוהב לשלם?

חשבונית בבקשה

אחד האברכים שלנו הלך לבקר חבר בבית החולים. 
לצורך העניין נקרא לאברך דוד ולחבר הפצוע נקרא 

אסף. אסף נפגע קשות ברגליו 
בנסיבות שונות, והרופאים קבעו 
שהנזק בלתי הפיך ו"ניבאו" לו 
שהוא לעולם לא יוכל ללכת 
כבתחילה, ואם הוא יוכל ללכת 
בצליעה קשה – זה יהיה נס גדול. 
דוד שלנו נכנס לחדר וראה את 
חבירו שוכב ברגליים חבושות 
בגופו  ודואב  סובל  ומורמות, 
ושבור כליל בנפשו, לא מסוגל 
להשלים עם העובדה שמאדם 
חופשי עצמאי ומאושר הוא הופך 
לשבר כלי בעל מוגבלות קשה 

בתנועה.

ביקור  מצוות  קיים  דוד 
הקשיב  רב,  בהידור  חולים 
והקשיים של  לכל המצוקות 
אסף, בדק כיצד יוכל לעזור, 
עודד ושימח, ואז ישבו שניהם 
בשתיקה. השתיקה נקטעה על 

ידי אנחה עמוקה של אסף. דוד 
הבין היטב על מה הוא כל כך נאנח ומצטער ואמר 

לו: "אתה יודע חברי היקר, אתה צריך כנראה לשלם 
על הרגליים". אסף הסתכל עליו בפליאה, "לשלם 
על הרגליים?!", שאל, "איך משלמים על הרגליים?!"

ודוד הסביר: "שמע נא, אתה משתמש ברגליים שלך 
כבר כמה עשרות שנים. קיבלת אותם במתנת חינם 
מבורא עולם. כל כך נהנית מהן. האם לא עלה על דעתך 

שאתה צריך לשלם עליהן? המשגיח של הישיבה שלנו 
הראה לי מדרש 'שוחר טוב' על ספר תהלים שאומר 
דבר מדהים: 'אין לישראל מה שישלמו לקב"ה אלא 
הודיה בלבד על כל טובה שעושה עמהם' – התשלום 
שלנו לה' יתברך זה תודה על כל 

טובה שהוא עושה איתנו.

שוכב  אתה  אסף,  "תראה, 
כאן בחדר שעות ארוכות ואינך 
זה הזמן לשלם  לזוז.  מסוגל 
כל  על  הוא  ברוך  לקדוש 
השנים הארוכות שבהן זכית 
הנפלאה  במתנה  להשתמש 
שנקראת רגליים. תודֶה לה' על 
כל הליכה לבית הכנסת, לקיום 
מצוות, לחברים, לאירועים – על 
שעשית  ושימוש  שימוש  כל 

ברגליים שלך..."

אז ידלג כאייל פיסח

אסף חשב על הדברים ואמר 
לעצמו "אין לי מה להפסיד" הוא 
שמע רבות על מעלת ההודיה 
הרבה  אצל  כמו  אבל  לה', 
ויודעים  אנשים, הם שומעים 
אבל קשה להם להוציא מהכוח 
אל הפועל, קשה להם להקדיש זמן ולקיים את 
העצה למעשה ולכן החיים שלהם נראים כמו שהם 
נראים בלי שום שינוי. אבל הדברים שיצאו מפיו של 
דוד בתמימות, עם דברי חכמים במדרש – נכנסו ללבו, 
והוא החליט שמיד כאשר יהיה לבד הוא יקיים את 

העצה שנתן לו דוד.

דוד אך נפרד מאסף ויצא מהחדר, ומיד אסף התחיל. 

הוא ניסה להיזכר בכל הליכה שלו והודה על כל הליכה. 
הוא ידע שזה בלתי אפשרי להודות על הכול, אבל הוא 
לא ויתר וניסה להיזכר בכל פעולה שעשה ברגליו, כל 
משחק, כל קפיצה, כל ריצה, כל פעם שהתיישב וכל 
פעם שנעמד וכל יום שזכה לרגליים בריאות – הוא 

הודה והודה במשך כמה שעות.

כשאסף נוכח לדעת שגם לאחר כמה שעות של 
הודיה, הוא אפילו לא מגרד את קצה הקרחון ומדובר 
רק בגליים – הוא התפעל מהעובדה המדהימה: כמה 
נהניתי מהרגליים שלי בחיים האלה ומעולם לא שמתי 
לב לכל הטוב הזה, לכל החסד הזה. הייתי ממש עיוור 

מכל הטוב שעושה לי ה'.

בלילה נרדם אסף בלב קל ומלא תקווה, לא מעלה על 
דעתו מה מחכה לו מחר בבוקר. בבוקר אסף התעורר 
בשפתיים ממללות "מודה אני" רב משמעות ומרגיש 
מצוין בלי שום כאבים. הרופא שהגיע לביקורת היה 
מופתע וקרא לראש המחלקה שהגיע מלווה ברופאים 

נוספים ובמתמחים ולא האמין למראה עיניו.

בניגוד לכל הנבואות, יצא אסף מבית החולים תוך 
זמן קצר ביותר הולך על רגליו, אפילו טוב יותר מאשר 

לפני הפציעה...

עבד ה’ הוא לבדו חופשי

עם ישראל היקר, יהודי קונה דירה ומשלם עליה נתח 
מכובד מאוד מתוך המשכורת שלו במשך עשרות שנים. 
הוא עובד שעות ואפילו שבועות בכל חודש רק כדי 
לשלם על הדירה. ככה העולם עובד. כולנו משועבדים 
לבנקים, אסירי משכנתא במאסר של שלושים שנה 

כמו אסירי עולם ל"ע.

אבל על כל הטובות שאנחנו מקבלים מבורא עולם 
ששוות לנו הרבה הרבה יותר גם מוילה עם בריכה 
בצפון תל אביב – אנחנו לא משלמים. דוד המלך אומר: 
"אשלם תודות לך". את המילים הכרת הטוב אנחנו 
מבטאים בביטוי "אסירי תודה" – אדם צריך להיות 
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הלכות חודש אלול וערב ראש השנה

לערוך  לדבר שצריך  המקור  מה 
חשבון נפש בחודש אלול, וכיצד 

עושים זאת?

זה לשון קודשו של מרן הרב חיד”א בספר מורה 
באצבע )אות רמ”ג( “חודש אלול זמן תשובה 

לכל הוא, ויזהר לפשפש במעשיו, וטוב 
וישר שבכל לילה קודם שישן, טרם 

אמירת וידוי, יפשפש ויחפש דרכיו 
ובמעשיו באותו יום ויתוודה וישוב, 
וכן יעשה מראש חודש אלול עד יום 

הכיפורים, והיה צריך לעשות כן כל 
ימיו בכל לילה כמעשה הצדיקים קראו 

בשמותם “מארי דחושבנא”, ולפחות כה 
יעשה בארבעים יום הנוראים הללו”. הביאו כף 

החיים )סימן תקפ”א סעיף קטן כ”ד(.

בערב ראש השנה כבר מהבוקר לא 
אומרים תחנון, אם כן אם מתפללים 
סליחות בבוקר אחר עלות השחר 

האם יאמרו תחנון או לא?

יש אומרים שיכולים לומר תחנון בסליחות גם אם 

מתפללים סליחות אחר עלות השחר, ונוסח הסליחות 
אינו משתנה, רק בשחרית לא אומרים. שו”ת שבט הלוי 
)חלק ד’ סימן נ”ד אות ה’(. ובני עדות המזרח מקפידים 

להתחיל את הסליחות קודם עלות השחר, ואם התחילו 
קודם עלות השחר אפילו שנמשכו לאחר עלות 
השחר יכולים לומר תחנון, אבל אם התחילו 
אחר עלות השחר לא יאמרו תחנון. כך משמע 
מכף החיים )סימן תקפ”א סעיף קטן ע”ג בשם 

המגן אברהם(.

מה המיוחד בתפילת 
של  האחרונה  מנחה 

השנה?

לכתחילה ראוי לבוא לבית הכנסת בעוד 
היום גדול, להתפלל מנחה בכוונה, כי היא התפילה 
האחרונה של השנה, ויש בכוחה לתקן כל תפילות 
השנה, אם היו פגומות, לכן יזהר מאוד לאומרה בכוונה 
ובזמנה. מטה אפרים )סימן תקפ”א אות נ”ז( )שופר 

בציון פרק א’ אות כ”ב(.

במשנה מסכת ראש השנה )דף ט”ז 
עמוד א’( מבואר שבראש השנה 

נידונים כל באי עולם, ומאידך בגמרא 
מסכת עבודה זרה )דף ג’ עמוד ב’( 
מובא שהקדוש ברוך הוא דן בכל 

יום, כיצד ייתכן דבר זה?

בתשובה המיוחסת לרי”ף )קובץ המועדים עמוד ג’( מבור 
שבראש השנה הקב”ה דן על כללות השנה אם בשנה 
זו ירויח פלוני או חס ושלום ימות פלוני, אך אינו דן 
באיזה יום ירויח או ימות, את ההחלטה אימתי יארע 
המאורע דן הקב”ה בכל יום לפי מעשי בני האדם. 
והוסיף שם שהטעם למה הקב”ה דן בכל יום הוא כדי 
שיבואו הנשמות וישמעו את הגזירות ויתפללו על החיים.

מדוע בראש השנה אומרים את הפרק 
“הרנינו לאלוקים עוזנו”?

משום שהלוים היו אומרים אותו במוסף של ראש 
השנה, ויש בפרק זה ארבעה דברים הרומזים ליום 
זה: “תקעו בחודש שופר” מרמז על תקיעת שופר, וכן 
כתוב “כי חוק הוא משפט לאלוקי יעקב” שמרמז על 
המשפט ביום זה, ונאמר “עדות ביהוסף שמו” רמז ליוסף 
הצדיק שיצא מן הבור ביום ראש השנה. ועוד נאמר 
בו “הסירותי מסבל שכמו” שביום זה פסקה העבודה 
מאבותינו במצרים. גמרא ראש השנה בכמה מקומות 

)דף ח’ ודף י”א ודף ל’(.

הרה"ג ר' ירון אשכנזי שליט"א ר"כ חושן משפט
בישיבת "חוט של חסד" מנהל רוחני ב"קו ההלכה"
קו ההלכה הספרדי: 3030*

שו"ת של חסד
ע"י בית הוראה "חוט של חסד"

הפרשה לאורו של

הנחל נובע

סוד כוונת אלול

 הנה רבינו הקדוש גילה את הסוד שמאיר בחודש 
נשגב זה חודש אלול, שהוא ר"ת "אני לדודי ודודי 
לי", פירוש שהאדם מחליט ומקבל על עצמו את 
ההתבטלות לרצון הבורא בשלימות בין אם הולך לו 
כפי רצונו ומחשבתו ובין אם לאו. והנה רבינו הקדוש 
גילה כי עיקר התשובה זה נמדד בזה שהאדם ישמע את 

בזיונו ידום וישתוק, ובחודש אלול 
עם ישראל עושים תשובה ומי 
שרוצה לזכות לתשובה באמת 
חייב לדעת שהוא צריך לעבור 
בין שני דרכי התשובה, היינו זמני 
עליה וזמני ירידה ולמצוא בשתי 

זמנים אלו את הרצון לה' יתברך 
עם כל מה שעובר עליו, ולא להקשות 

למה לי להתחזק הרי אני כבר הרבה זמן שאני משתדל 
וכוסף ועדיין אני לא זוכה, ולא זו בלבד אלא מתגברים 
עלי המניעות כל פעם מחדש עד כדי כך שאין לי עוד 
שום חשק ורצון יותר, ועל הרגשה זו חיב האדם לשתוק 
ושוב פעם לנסות ולהמליך את ה' מחדש גם במצבו 
השפל, וזה למעשה התשובה של האדם שהוא חי 
את מציאות ה' שאין עוד מלבדו ואפס זולתו וידיעה זו 
שמרגיש עצמו לכלום והרצון להתחיל מחדש להמליך 
את ה' למרות הכול, זה עצמו גורם להמלכת ה', וזה 
סוד התשובה של האדם שעל אף שהוא עובד את ה' 

בלי שום חשק ובלי שום רצון והוא מתחזק לכסוף והוא 
מתחזק שוב פעם לרצות התבטלות זו ושתיקה זו היא 
מהוה לאדם כוח ודרך חדשה בעבודת ה', והמתנה 
זו של האדם שהוא ממשיך לרצות והוא ממתין עד 
שיפתחו לו שערי שמים והוא לא מתייאש זה נקרא 
"הכתר" שעל ידו האדם ממליך את ה' בעולם שהוא 
מבין שאין עוד מלבדו בעולם 
כלל, וזה נעשה ומאיר בחודש 
אלול עד שמגיעים לראש השנה 
שבו ממליכים את ה' ונותנים 
לו את כתר המלוכה, וכל אחד 
הרי  זה  בחודש  עבודתו  לפי 
זוכה יותר ויותר להמליך את ה' 
כי עיקר מלכותו של ה' זה שכל אחד 
ואחד מבני העולם זוכה להכיר אותו ולעבוד בכל עת 
ובכל זמן. ודע כי עיקר הקלקול הוא בגאווה שהאדם 
חושב שכבר מגיע לו ולכן גם התיקון שלו נעשה על 
ידי שהוא שותק לביזיון שנראה לו שלא מוכנים לפתוח 
לו את שערי שמיים  והוא שותק וממשיך לעבוד את 
ה' זה גורם לו לענווה ולכבוד אמיתי היינו כבוד ה', כְּמוֹ 
שֶׁכָּתוּב: "זבֵֹחַ תּוֹדָה יְכַבְּדָנְנִי", וְדָרְשׁוּ חֲכָמֵינוּ, זִכְרוֹנָם 
לִבְרָכָה )סַנְהֶדְרִין מג:( את פסוק זה  עַל זְבִיחַת הַיֵּצֶר 
הָרָע: ויש לדרוש כאן את המילה  יְכַבְּדָנְנִי", לשון רבים 
שהם מורים על שני הזמנים שיש לאדם זמני עליה 

וזמני ירידה שבשניהם חיב האדם להמשיך לרצות 
את התשובה בשלימות ולעבוד את ה' בכל העיתים.

ואת הענוה הזו חייב האדם גם כלפי רבו שידע שאת 
כל האור של התשובה שלו זה עובר לו דרך הצדיק 
היינו דרך הרב ואם האדם זכה לידיעה זו אזי הוא יכול 
לקבל את כבוד ההנהגה כמו משה רבינו ויהושע, ורבינו  
מסמיך לזה את דברי הפסוק "וַיּאֹמֶר ה' אֶל משֶׁה: קְרָא 
אֶת יְהוֹשֻׁעַ וְהִתְיַצְּבוּ בָאהֶֹל וַאֲצַוֶּנּוּ". ויש לבאר ביאור 
עצום ונפלא בענין פסוק זה שהרי הקב"ה מצוה את 
משה לקרוא ליהושע שיבוא לאהל מועד, אבל לרבינו 
היה קשה והרי ה' רוצה לצוות את יהושע, וא"כ מדוע 
נאמר: "וְהִתְיַצְּבו"ּ בלשון רבים והרי ה' רוצה לדבר רק 
עם יהושע כמו שכתוב "וַאֲצַוֶּנּוּ" אם כן למה צווה משה 

להיות נוכח בזמן שה' מדבר עם יהושע?

אלא ניתן ללמוד מענין זה יסוד חשוב  על פי מה 
שלמדנו, שכל עוד שהרב נמצא בעולם השפע עובר 
דרכו והתלמיד חייב את רבו שהוא הנקודה העליונה 
לעומתו, ורק דרכו הוא יוכל לזכות לקבל את כבוד 
השם, ולאחר פטירת רבו הוא יהיה הנקודה העליונה, 
ומאז השם יתברך יוכל לדבר עמו ישירות, ומעתה מובן 
מדוע השם ציוה על משה להיות נוכח בשעה שדיבר 
עם יהושע על אף שמשה לא העביר את דבר השם 
ליהושע, בכל זאת הוא היה חייב להיות נוכח שם. ומעתה 
נדע ונבין כי בחודש זה מאיר אור הענוה והביטול  לה' 
ביותר וכל מי שרק ירצה באמת יזכה לכתר האמיתי 
שהרי הבא להיטהר מסייעים לו אכי"ר )ע"פ ליקו"מ ו(.

אלול= 
התבטלות לרצון 
הבורא בשלימות
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שופר שהעלה ניצוצות

רבי יחיאל והמלך נפגשו שוב והמלך רצה לדעת עוד על העם היהודי, 
סיפר לו רבי יחיאל על העם הנבחר ותורתו.

רבי יחיאל אשכנזי היה צדיק נסתר חתנו של הבעל 
שם טוב , בעלה של  הצדקת אדל, אביהם של רבי 
ברוך ממז'בוז, רבי אפרים מסדילקוב ומרת פיגא- אמו 

של רבי נחמן מברסלב.

כאשר היה נער צעיר מסר אביו לו ולאחיו סכום כסף 
ואמר להם לעזוב את מקום מגורם ולחזור בעוד חמש 

שנים לראות מה קרה איתו. 
כאשר היה במסעו התוודע 
רבי יחיאל לתורת החסידות 
ולבעל שם טוב. הבעש"ט 
בגדולתו  הכיר  הקדוש 
עבור  לבעל  אותו  ולקח 

ביתו, אדל.

הזמן  הגיע  כאשר 
אביו  ידי  על  לו  שנקבע 
רבי  ביקש  אליו,  לחזור 
יחיאל מהבעש"ט שיברכו 
שלא יתעכב בדרך ויחזור 
חזרה לפני ראש השנה אל 
מז'יבוז', אך הבעש"ט לא 
ברכו, ושוב פנה רבי יחיאל 
אל וביקש את ברכתו כדי 

שיוכל לחזור להיות במחיצתו 
בימים הנוראים... מיד הבין רבי יחיאל כי רבו 

נמנע מלברכו וכי עליו לקחת איתו שופר שמא 
יתקע בדרכו חזרה.

רבי יחיאל, אחיו ואביו נפגשו וכל אחד סיפר אודותיו 
במהלך השנים האחרונות, רבי יחיאל סיפר מרבו 
ומתורת החסידות. לאחר המפגש המשיך רבי יחיאל 
אל הנמל ועלה על הספינה הנוסעת אל מחוז חפצו.  
בתחילה ההפלגה התקיימה על מי מנוחות ולפתע החל 
הים סוער רוחות עזות נשבו והספינה כמעט וטבעה, 
הנוסעים נחרדו למר גורלם ואילו רבי יחיאל נכנס 
לחדרו והחל מתפלל בכל ליבו שהסכנה תגמר וכולם 
יגיעו לחוף מבטחים לשלום. במשך ימים רבים הייתה 
בהלה גדולה על הספינה עד שהבחינו ביבשה קרובה, 

האניה עגנה סמוך לחוף מבטחים וכל ירדו לשלום.

פנה רבי יחיאל אל התושבים לשאול להיכן הגיע? 
השיבו לו כי זאת עיר הבירה, מקום מושבו של המלך. 
חיפש רבי יחיאל יהודים להתארח אצלם אך נמסר לו 
שאין אף יהודי במקום הזה. אותו יום היה ערב ראש 
השנה אז הבין כי עליו לעבור את החג הקדוש במקום 
בין הגויים והדבר ציערו מאוד, אולם התחזק באמונה 

בידיעה שהדבר קרה מאת השם יתברך ובנס שהשופר 
עימו. במקום מצא רבי יחיאל צריף נטוש באיזור הנמל 

והתאכסן בו.

למחרת היום כאשר תקע רבי יחיאל בשופר, רבים 
והביטו בו גם המלך  מהתושבים התאפסו סביבו 
שכהרגלו מטייל באזור הים הבחין באנשים המתקהלים 
ורצה גם הוא לדעת על מה, שלח 
המלך שליח לברר את פשר העניין. 
סיפר השליח למלך כי איש מוזר 
ותוקע בקרן.  עומד, צועק, בוכה 
המלך היה אדם חכם והבין מיד כי 
איש אלוקים הוא העומד בתפילה 
לפני אלוקיו וציווה לכל הקהל לא 

להפריע.

כאשר סיים רבי יחיאל את תפילתו 
"מהיכן  ושאלו:  המלך  אליו  נגש 
אתה? ומה מעשייך כאן?" סיפר 
רבי יחיאל כיצד הספינה נתקעה 
עד  כאן  לעגון  והגיעה  בסערה 
שהרוחות ירגעו. המלך התפעל מאוד 
מרבי יחיאל והזמין אותו לארמון. אך 
רבי יחיאל סירב בנימוס שאינו יכול 
להגיע באמצע החג אלא רק בלילה, 

בצאת החג.

רבי יחיאל והמלך נפגשו שוב והמלך רצה לדעת עוד 
על העם היהודי, סיפר לו רבי יחיאל על העם הנבחר 
ותורתו, המלך הוקסם מדבריו וביקש מרבי יחיאל 
שיחזור עם עוד שלוש מאות יהודים שיחיו באזור בטוב 
ובלי שיפגעו בהם. רבי יחיאל ענה למלך שאין ביכולתו 
להשפיע על היהודים לעזוב את ארצם ולהגיע הנה, 
אם הקדוש ברוך הוא היה רוצה בכך היה מביא לכאן 
יהודים קשורים בשלשלאות ואם לא הגיעו הנה סימן 
שכך הבורא רוצה. קיבל המלך את תשובתו של רבי 

יחיאל ונפרד ממנו באהבה ובכבוד.

לאחר מספר ימים מצא רבי יחיאל ספינה שלקחה 
אותו למז'יבוז', כאשר הגיע קיבל אותו הבעש"ט בפנים 

מאירות ואמר לו:

"דע לך כי המקום שהיית בו יש בו ניצוצות קדושים 
מאוד, וכאשר הגעת לשם פעלת בכוח תפילתך והעלית 
אותם, אחרת היו נאלצים בני ישראל לגלות לשם 
בכבלי ברזל, אך בזכותך אף יהודי לא יגיע לשם עד 

ביאת משיח צדקנו."

משועבד לתודה, להבין שהוא "עובד" כל החיים שלו, 
יום אחר יום, בלשלם על הטובות שה' עושה איתו. 
אבל זה לא מאסר חונק, אלא זה מאסר נעים, זה 
"מאסר" שפותח לך את כל השערים, זה "מאסר" 
שמביא לך אושר בחיים, זה "מאסר" שמכניס לתוך 

החיים שלך את כל הישועות.

רק אסירי התודה הם החופשיים באמת.

כל הבעיות של האדם בחיים מתחילות מזה שהוא 
לא רואה, לא מתבונן, לא אומר תודה, ולא שם לב 
לכל הטוב. וזה למעשה הפסוק המרכזי של פרשת 
הקללות. בלב ליבן של כל אותן צ"ח קללות איומות 
אומרת לנו התורה מה הגורם לכל זה: "תחת אשר לא 
עבדת את ה' אלוקיך בשמחה ובטוב לבב מרוב כול".

מה זה "מרוב כול"? "רוב כול" זה כפשוטו, יש 
לנו כל כך הרבה טוב, כל כך הרבה חסדים. עם 
כל החסדים האלה צריכים לעבוד את ה' בשמחה 
ובטוב לבב, שזו השירה, אומרים חז"ל – לשיר לה' 
ולהודות לה' על כל הטוב, כל הזמן, ובלי סוף. זה 

התשלום שלנו לה' יתברך.

הצעת עבודה

ואתם יודעים, שמידה טובה מרובה. זאת אומרת 
שאם אתה עובד כל החיים שלך בלהודות לה' ולא 
סתם להודות, אלא להודות באמת: בשמחה ובטוב 
לבב, להרגיש את השמחה בעצמות, להרגיש את 
התודה בעומק הלב – אם אתה חי ככה אתה ממשיך 
עליך את כל הברכות, בכל התחומים, אתה נהיה 
מגנט של ניסים וישועות כל החיים שלך מתברכים 

וכל הסובבים אותך מתברכים.

לאור הסיפור הזה ייעצתי לבעל שאשתו רצתה 
להתגרש ולא היה שום דבר שיזיז אותה מדעתה 
– ייעצתי לו "לשלם על אשתו". הוא בא אלי בדקה 
התשעים כאשר כלו כבר כל הקיצין וזה היה נראה 
חסר סיכוי לחלוטין. והוא שילם! הו הו כמה הוא 
שילם! הוא ישב שעות והודה לה' על אשתו ועל כל 
הטובות שהיא עשתה לו. אבל כמה שהוא שילם זה 

היה בתשעים ותשעה אחוזי הנחה.

אתם בטח מנחשים. היא התהפכה. הם חזרו, ולא 
סתם חזרו, הם חזרו עם הכרת הטוב, עם הערכה 
אינסופית. אפשר לומר שזה לא רק שהם "לא 

התגרשו", אלא הם סוף סוף התחתנו באמת.

ונסיים בסיפור קטן נוסף מהבבא סאלי זיע"א 
שראה בית אחד שעל הבית שורה אור רוחני גדול 
ששורה רק על בית שיש בו ספר תורה. הוא נכנס 
לבית ושאל אם יש בבית ספר תורה, אמרה לו בעלת 
הבית חס וחלילה, שאל אותה הצדיק למעשיה, והיא 
סיפרה לו שהיא כל היום מודה לה' ומברכת את ה', 
בכל פעולה ובכל רגע. רק אז נחה דעתו של הבבא 
סאלי והוא אמר לה: ההודיה המתמדת שלך לה' 
ממשיכה על הבית שלך אור רוחני ושמירה עליונה 

כמו ספר תורה ממש!

ה' יזכנו לעבוד בהודיה לה' ולהתחיל לשלם לה' 
בשמחה באהבה ובטוב לבב.

מאמר ראש הישיבה
-המשך- סיפור לשולחן שבת

בברכת שבת שלום ומבורך
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לאורם נלך
הילולא דצדיקיא

הרה"ק ר' יעקב קאפיל 
חסיד זי"ע
ט"ו אלול

הרה״ק ר׳ יעקב קאפיל חסיד ז׳׳ל. בן מו״ה נחמיה 
פייבל בן הרב הגביר מו׳׳ה יעקב קאפיל קאמיאל ז׳׳ל 

מקאלימייא. 

הרב ר׳ קאפיל חסיד היה דר בימי חורפו בקאלימייא, 
והתפרנס מחנותו הקטנה והיה נחבא אל הכלים ולא 
ידע איש את גבורתו וצדקתו, עד שפעם אחת שבת 
הבעש׳׳ט ז׳׳ל בקאלימייא, ובליל שבת קודש הרגיש 

הבעש״ט אור גדול זורח בתוך העיר, וישם פעמיו 
ויסובב בתוך העיר למצוא מקום אור גדול 

הזה. עד כי בא סמוך לבית קטן. והרגיש 
כי בזה הבית הקטן מאיר אור הגדול, 

ונכנס לתוכו ומצא שם את הרב ר׳ 
קאפיל שהיה מזמר ומרקד לכבוד 
שבת בהתלהבות נמרץ בלי הפוגות 

שעה ושתים, ועל השולחן היה ערוך 
תפנוקי מעדנים, והמתין לו הבעש"ט, 

ובכלותו לזמר ולרקד נתן לו שלום והחזיר 
לו שלום, אחר כך נתקרב אל הבעש״ט והיה 

מתלמידיו, והיה לו קול ערב ודרכו היה לעבור לפני 
התיבה אצל הבעש״ט ז״ל.

בפי הערלים היה נקרא ״שוויתיניק״ כי דרכו בקודש 
היה להעביר ידיו על עיניו בכל פעם אף בשעה שעסק 
במסחר ולקרוא הפסוק שויתי ה׳ לנגדי תמיד, והחזיקו 

אותו לאיש קדוש.

מנהגו של הרה״ק ר׳ קאפיל חסיד היה תמיד רק 
להתפלל בעצמו לפני העמוד, גם במקום שלא ומכירים 

אותו, ולא היה ממתין על העולם רק כשהיה מנין עשרה 
היה מתפלל.

פעם אחת הוצרך לו ליסע ליריד קודם ראש השנה 
ושבת בעיר אחת, ובמוצאי שב״ק נסע עד קודם אור 
היום של יום א׳ דסליחות איזה פרסאות לעיר אחרת 
שיאמר שם סליחות, ובא לביהמ״ד דשם קודם אור 
היום, והיה עוד אנשים מעט בביהמ"ד כי היה עוד קודם 
הזמן, והוא כשראה שיש מנין הלך לפני התיבה 
ואמר  סליחות. אח״כ באו העולם ומהם היו 
שחרה להם שהלך מעצמו להעמוד, אך 
לא הרהיבו בנפשם להגיד לו כי ערבה 
להם אמירתו שהיה מעומקא דלבא, 
והיה שם אחד שביזה את ר' קאפיל 
חסיד ונתעוור ולא מצא מזור לעיניו 
עד שהלך לבעש"ט ואמר לו שילך 
לפייס את ר' קאפיל חסיד ויתרפא וכך היה.

בשעת פטירתו נתאספו החברא קדישא לביתו 
ודברו אודות התכריכים, נענתה הרבנית ואמרה: תכריכיו 
מזומנים כבר כמה שנים ואין צורך בתכריכים חדשים. 
שאלו אנשי ה ח״ק היכן הם, אמרה להם הרבנית רדו 

למרתף שם הם נמצאים.

כשירדו אנשי הח״ק מצאו את התכריכים כדבריה 
ולידם נראה להם בור ארוך בצורת קבר, כשעלו שוב 
לביתו שאלו את הרבנית מה הקבר שראינו במרתף, 
נתייפחה הרבנית וסיפרה: מאז נשאתי לבעלי זוכרת 
אני שבכל יום ויום היה נוהג לרדת למרתף וללבוש 

את התכריכים ולשכב בקבר זה כשתי שעות, שם למד 
ואמר פרקי תהלים.

כמו כן היה דרכו בקודש- הוסיפה הרבנית וסיפרה, 
אשר היה מתענה יום אחד בכל שבוע, ופעם שאלו חסיד 
אחד, יאמר לי כבודו מדוע אין תפלתי כ״כ בהתלהבות 
כמו שלך, בשעה שאני מתענה משבת לשבת וכבודו 
מתענה רק יום אחד בשבוע, ענה לו ר׳ יעקב קאפיל 
אם תואיל בטובך ללון אצלי לפני היום שאערוך את 
תעניתי, ותהיה ניעור אתי כל הלילה אז תגיע למדרגתי 
ותתפלל כמוני, ושוב לא תתענה משבת לשבת. החסיד 
עשה כדבריו ובא אליו ולמדו יחדיו כל הלילה, לפני 
התפילה אמר ר׳ יעקב קאפיל לאשתו הכיני סעודת 
שחרית לאורח, והלך להתפלל עם החסיד הנ״ל. באמצע 
התפילה נתעלף החסיד ומצבו היה מסוכן, מיד הגיש 
ר׳ יעקב קאפיל את הסעודה המוכנה לאורחו, וכששב 
לאיתנו אמר לו: מאחר שאין בכחך להחזיק מעמד 
בסוג עבודה זו חזור נא להרגלך הראשון וצום משבת 
לשבת, כי יום אחד בתענית כשלי קשה היא מתעניתך 

שבוע שלם.

בסוף ימיו גר בטיסמניץ ועל ידו התפשטה שם 
החסידות, ושם נפטר בט"ו באלול בשנת תקמ"ז.

צאצאיו: הר"ר יצחק מקאלימייא. הרה״ק מו״ה ר׳ 
מנחם מענדיל מקאסוב, )אהבת שלום( שהיה האדמו"ר 
הראשון בשושלת חסידות קוסוב שממנה המשיכה 
חסידות ויז'ניץ המפוארה. הצדיקת מרת בלומה ז״ל 
אשת הרה׳׳ק השרף מו״ה אורי מסטרעליסק זיע"א..

שנהיה מלאים מצוות כ...רימון

רימון, שנהיה מלאים מצוות כמוהו וזה לא הכל- הרימון 
עשיר בויטמינים ומינרלים )ויטמין K, ויטמין C, חומצה פולית, 
נחושת, אשלגן, מנגן, סיבים תזונתיים, תיאמין, חלבון, ויטמין 
B6, ויטמין E, מגנזיום( את הפרי הזה מומלץ לצרוך מדי יום 
ולא רק בראש השנה, הוא פרי שבונה את הגוף ומגן עליו. גם 
ברפואה האלטרנטיבית מייחסים לפרי הזה סגוליות כך למשל 
הוא נחשב כמסייע לריפוי פצעים, לטיפול בקמטי עור ועוד.

נתחיל לפרט:

מסייע במניעת מחלות אוטואימוניות, היות ומכיל שפע של 
נוגדי חימצון – פלבנואידים, ומנטרל מהגוף רדיקלים חופשיים.

כמו כן נוגדי חמצון מספקים מגוון רחב של יתרונות כגון 
מניעה או הפחתת הסיכון של מחלות רבות כמו אלצהיימר, 
ניוון מקולרי הקשור לגיל ומונע דיכאון ובעיות פסיכולוגיות 
אחרות, ומאותה סיבה בדיוק הרימון אכן ידוע כמסייע לזיכרון 

וחשיבה צלולה.

הרימונים מסייעים לשמור על הלב במצב טוב. השפע של 
נוגדי חמצון ברימונים, מורידים את לחץ הדם, וכן מסייעים 
לנקות את העורקים מהכולסטרול. מיץ רימונים מפחית את 
רמות ה-LDL )ליפופרוטאין בצפיפות נמוכה( המכונה גם 

כ"כולסטרול הרע".

מה שטוב ברימון שהוא מתאים גם לסוכרתיים, לפרי זה 
אינדקס גליקמי נמוך ועומס גליקמי שיכול לעזור לאנשים עם 
סוכרים גבוהים. הוא גם עוזר להפחית את תנגודת האינסולין 
בגוף. התרכובות הפנוליות בפרי זה מסייעות בירידה במשקל 

ומסייעות לווסת את הרעב והתיאבון.

ההשפעות האנטי דלקתיות של נוגדי החמצון הנמצאים 
ברימונים, הופכות את הפרי הזה ללוחם בולט נגד מספר 

צורות של דלקת פרקים, במיוחד דלקת מפרקים 
שגרונית ואוסטאוארתריטיס.

כיצד צורכים אותו?

ניתן לאכול את הפרי כמו שהוא 
או להכניס גרגירי רימון לסלט, ניתן 

לסחוט אותו ולקבל מיץ רימונים, 
כשנגמרת העונה של הרימון תוכלו 
לצרוך אותו כתמצית - להשיג בחנויות 

טבע.

שנהיה מלאים מצוות כרימון ושתהיה 
לנו שנה טובה, מתוקה ובריאה.

מעיין הבריאות
אקטואליה בנושא בריאות

ון
מ

רי
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הפתעה במשרד

החיים הם דינאמיים, עליות וירידות, שום 
דבר לא מכין אותך ליום המחרת או אפילו 

לדקה הבאה.

היה זה יום חמישי אמצע קיץ, תשפ"א, כל 
העובדים של שמואל ג. )מנהל עסק משגשג( 
כבר עזבו את המשרד, שמואל בעצמו כמעט 
וסיים את כל עיסוקיו וציפה למנוחת שבת 
המלכה, הוא לא תיאר לעצמו כמה חוסר 
שלווה ממתין לו מעבר לפינה. הוא סקר בעיניו 
את המייל שוב כדי לוודא שלא שכח שום 
דבר חשוב, כשלפתע נכנס למשרדו אדם 
גבוה קומה והחל שואל אותו שאלות קצת 
מעיקות עד שמגלה את פרצופו – מס הכנסה.

יום שנתו אינה שינה אמנם הוא  מאותו 
מסודר, שום דבר לא עושה שלא על פי 
החוק, אך נושא אחד ביקש מדוד המזכיר 
שלו, ודווקא על המזל שלו- 
פקיד מס הכנסה ביקש 
ממנו את המסמך החסר.

מיום ליום החשש 

גבר עליו יותר ויותר, שמואל כבר קיבל הזמנה 
למשרדים של מס הכנסה שם וודאי מצפה לו 

קבלת פנים הוגנת כיאה לשובר חוק.

או אז נזכר שעד תאריך הפגישה במס 
יזכה  ימי תשובה  הכנסה שנופל בעשרת 
להתפלל מעומק הלב בראש השנה שיזכה 
שוב לשנה טובה מתוקה ומשגשגת, כמו שהיה 

בשנים עברו.

אך בכל אופן רצה לעשות לקראת ראש 
השנה פעולה נוספת שתבטיח את הצלחתו. 
ללא ספק, המזל שיחק לו )ההשגחה העליונה 
סיבבה(, וראה פרסום של פדיון נפש באומן, 
ע"י הרב שלום ארוש, הוא תפס את ההזדמנות 
בשתי ידיו וגמר בליבו לעשות פדיון נפש ע"י 

הרב שלום ארוש.

עליו בהתעלות שלא  עבר  ראש השנה 
חש באף שנה והנה הגיע היום בו הוא צריך 
לגשת למשרדי מס הכנסה, משנכנס הופתע 
לגלות את אוירת החג השוררת שם, היה זה 
טקס הרמת כוסית לקראת השנה החדשה, 
בזוית עיניו זיהה את הבחור ההוא שהיה אצלו 

חודשיים קודם לכן, אך הפעם פניו היו רצניות 
הרבה פחות. 

לאחר שהמתין מעט והחלו להבחין בו, ניגש 
אליו הבחור, בלי להיכנס למשרד קשוח אפילו 
בלי להציץ במחשב, ושאל אותו חצי בע"פ 
כן, איך אוכל לעזור לך? שמואל הסביר בחצי 
משפט והוסיף מסמך אחד או שתיים, ואז 
קרה הנס- הבחור גבה הקומה עיין במסמכים 

ושחרר אותו לשלום ואפילו איחל לו 
שנה טובה ומתוקה.

זוכים  מידי שנה בשנה 
אלפי אנשים לפדיון נפש ע"י 

הרב שלום ארוש שליט"א, מכתבים 
רבים מגיעים אלינו למערכת, מה עם אלו 

שלא ראו שינוי משמעותי? הם בוודאי זכו 
לטיפול מונע, אף פעם לא נוכל לדעת 
ממה ניצלנו ואף פעם לא נוכל לדעת 
את המחר, אל תמתינו לצרות, תהיו 
חכמים בזמן, ותתפסו הזדמנויות 
הם  החיים  זיכרו-  ידיים.  בשתי 
דינמיים, עדיין לא מאוחר להגן 

על עצמך.

הצל את עצמך

פדיון נפש ע"י הרב שלום ארוש באומן
ביטוח מקיף שהוא חובה. 02-5308000

סיפור
מיוחד



גֶּזֶר שֶׁל תְּפִלָּה
פניני הזהר – תפילה

אשרינו שאנחנו זוכים להימנות על תלמידי בעל התפילה ולחיות לאור עצת 
התפילה וההתבודדות. כל מי שעוסק בתפילה בוודאי ראה ניסים וישועות לרוב, 
אבל בוודאי גם שם לב שישנם עניינים שהוא מתפלל עליהם ימים ושנים ולא רואה 
תוצאות והוא שואל את עצמו מדוע זה כך. וכן מצוי אצל כל מי שעסק בתפילה 
שיש דברים שהתפלל עליהם במשך זמן רב ולא היה כל שינוי, ופתאום לאחר 

זמן רב כל מה שביקש המתממש במלואו, והאם שואל מה קרה? מה נשתנה?

בשיעורים רבים ובהזדמנויות שונות הסביר לנו הרב את הסיבה לדבר. לצערנו, 
לא כל אחינו בני ישראל מכירים את דרך התפילה היומיומית, לא כולם מקדישים 
זמן רב בכל יום לעסוק בתפילה. ויש לנו כלל שכל השפע מגיע לעולם על ידי 
התפילה. אם כן, מניין אותם יהודים שלא עוסקים בתפילה, מקבלים ישועות והשפעות 
טובות? הקדוש ברוך הוא ברחמיו המרובים רוצה להשפיע טוב לעם ישראל, והוא 
משתמש בתפילות של המתפללים כדי להמשיך שפע לכל עם ישראל. ולכן יכול 
להיות שאדם מתפלל זמן רב ולא רואה שינוי, אבל באמת תפילותיו מתקבלות 
ועושות פירות ורבים רבים נושעים בזכותו – למרות שהוא עדיין ממתין לישועתו.
וכאן השכר של המתפלל עצום ורב, כי ה' אוהב את עם ישראל ושמח שטוב לעם 
ישראל והוא שומר שכר רב לאותו מתפלל 
שכביכול עוזר לבורא עולם לקיים את רצונו 
הטוב ולהשפיע טוב לעולם! וזה חיזוק 
עצום למתפללים: אין ייאוש! התפילות 
מתקבלות! התפילות פועלות תמיד! בורא 
עולם משתמש בכל תפילה ותפילה שלך! 
עם שיראל נושעים בזכות התפילות שלך!

בסייעתא דשמיא, זכיתי לראות את 
הדברים האלה מפורשים בזוהר הקדוש:

תָּא חֲזֵי ]בּאֹ רְאֵה[, עֶשְׂרִין שְׁנִין אִשְׁתָּהֵי 
דְּצַלֵּי  עַד  וְלָא אוֹלִידַת  אִתְּתֵהּ  עִם  יִצְחָק 
צְלוֹתֵהּ ]עֶשְׂרִים שָׁנָה הִשְׁתַּהָה יִצְחָק עִם 
אִשְׁתּוֹ וְלֹא הוֹלִידָה עַד שֶׁהִתְפַּלֵּל תְּפִלָּתוֹ[. 
בְּגִין דְּקֻדְשָׁא בְּרִיךְ הוּא אִתְרָעֵי בִּצְלוֹתְהוֹן 
דְּצַדִּיקַיָא, בְּשַׁעְתָּא דְּבָעָאן קַמֵּהּ צְלוֹתְהוֹן עַל 
מַה דְּאִצְטְרִיכוּ ]מִשּׁוּם שֶׁהַקָּדוֹשׁ בָּרוּךְ הוּא 
מִתְרַצֶּה בִּתְפִלּוֹת הַצַּדִּיקִים בְּשָׁעָה שֶׁמְּבַקְשִׁים 

לְפָנָיו אֶת תְּפִלָּתָם עַל מַה שֶּׁהם צריכים[.

מַאי טַעְמָא ]מָה הַטַּעַם[? בְּגִין דְּיִתְרַבֵּי וְיִתּוֹסַף רְבוּת קֻדְשָׁא לְכָל מַאן דְּאִצְטְרִיךְ 
בִּצְלוֹתְהוֹן דְּצַדִּיקַיָּיא ]כְּדֵי שֶׁיִּתְרַבֶּה וְיִתְוַסֵּף מִשְׁחַת קדֶֹשׁ לְכָל מִי שֶׁצָּרִיךְ, הכוונה, 
שיימשך שפע וישועות לכל הצרכים של עם ישראל בִּזכות תְפִלּוֹת הַצַּדִּיקִים[. 
ומפרש הרמ"ק כי בכוח התפילה של האדם מוסיפים כוח למעלה, ועל ידי זה נשפע 
שפע רב לכל מי שצריך. ומכאן ניקח מוסר גדול לעצמנו. כאשר אנו מתפללים 
על שידוכים לילדינו, על בריאותם של יקירינו, או על כל דבר אחר שמתעכב לנו 
בחיים, ואנחנו אומרים מזמורי תהילים רבים ושעות ארוכות של תפילות בקברי 

צדיקים, ושעות של התבודדות בשדה – אל תתייאשו!

הקדוש ברוך הוא אומר לנו: תמשיכו להתפלל, תפילתכם בוודאי תתקבל, היא 
בוודאי מתקבלת אצלי. אבל מה אעשה שרבים מהבנים שלי לא מתפללים, וגם 
הם צריכים את אותן הישועות... אני משתמש בתפילות שלכם בשמיים, אתם תזכו 

בכפל כפליים.

ולכן אדרבה, בואו ונתחזק בתפילות ונזכה לא רק להיוושע בצמנו אלא גם להושיע 
איתנו אחינו היקרים בכל הישועות.

ברכה עד הבית

אתה מתקשר לחבר ומבקש ממנו כְּלִי עבודה והוא מסכים. עכשיו 
יכול לקרות אחד משני דברים. הכי הגיוני זה שאתה תלך אליו לקחת 
את הכלי. אבל האפשרות השנייה היא שהחבר אומר לך: אל תדאג 

אחי, אני בא אליך מביא לך את הכלי עד הבית.

הקב"ה אוהב את עם ישראל, הוא אומר לנו אם אתם מתנהגים 
כמו שצריך, הברכות ישיגו אתכם, "ובאו עליך כל הברכות האלה 
והשיגוך". מה זה אומר להשיג? זה אומר שהברכות יגיעו עד אליך, 

עד הבית. אתה לא צריך להתאמץ, אל תצא מהבית.

לעומת זאת, גם בקללות נאמר "והשיגוך". מדוע? כי את הברכה 
והקללה אתה לא לוקח, זה מגיע עד אליך אוטומטית. אתה מתנהג 
כמו שצריך ועושה את העבודה שלך – הברכה תגיע בלי קשר 
להשתדלות ובלי קשר לכמה התאמצת. ואם להיפך, אם יהודי לא 
עושה את העבודה שלו – כמה שיתאמץ וירדוף אחרי הברכה הוא 

יראה רק את ההיפך.

לכן דע לך, שהברכה ממש לא מגיעה מההשתדלות ומהעבודה ולא 
משום סוג של עסק. אם אתה משקיע את החיים שלך בתורה ובמצוות 
ובאמונה, אתה קובע עיתים על חשבון שעות עבודה – אתה תראה את 

הברכה, אתה תראה שבמעט 
שאתה תעשה תהיה ברכה 
גדולה מאוד. זה אפילו לא 
תלוי בך, זה ישיב אותך ויגיע 

עד אליך.

אתה  כאשר  דבר  ואותו 
מה  שכל  הרגשה  חוֹוֶה 
הולך,  לא  עושה  שאתה 
מרגיש חלילה את ההיפך 
מהברכה. אל תנסה לבדוק 
איפה טעית בעסקים, אלא 
תחשוב למה הקללה רודפת 
אותך ולא הברכה, ותתקן רק 
את הסיבה והגורם האמתי 
שהם עבודת ה' שלך, שתהיה 
כמו שצריך, בשמחה ובטוב 
לבב כמו שכתוב בפרשה.
 – אחת  במילה  לסיכום: 
"והישיגוך" – התורה אומרת 
מהעיקר  תעשה  אל  לנו: 
טפל ומהטפל עיקר. והברכה 
העיקרית בחיים היא להיות 
את  לעבוד   – לה'  מחובר 
ה' בשמחה; ואילו הקללה 
העיקרית היא להיות מחובר 
כמו  הרע,  ליצר  חלילה 

שנאמר בקללה – ועבדת את אויביך. אם אתה רואה שאתה מתחיל 
להשתעבד לכל מיני שטויות והבלים של העולם הזה – ברח לך מיד 
אל הקב"ה ותתחיל להתחבר אליו יתברך, וממילא הוא שבור את 
עול כל הגויים והיצר הרע מעל צווארך ויברך אותך בברכה האמתית 

שהיא להיות מחובר לה' ולעבוד אותו בשמחה וטוב לבב.

שבת שלום.

ביננו
מבחוץ להשיב אל הלב

הרב שלמה גלעד 
מהמרצים הבכירים של 

"חוט של חסד"

מידה טובה
התורה- ספר לימוד לחיים

מדור זה לכבוד נשמת 
רשב"י הקדוש ולזכרם 
של 45 קדושי מירון ע"ה

הרב נתן ארוש
בנו של הרב שלום ארוש 

שליט"א

"להניח את הברכה בביתכם"
ערב מחזק, מעצים ומלא 

ישועות אצלכם בבית
052-6672221 

02-5308000
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גֶּזֶר שֶׁל תְּפִלָּה
קוֹרְאִים לִי מְנַחֵם.

יֵשׁ לִי סִפּוּר לְסַפֵּר לָכֶם, וְאַתְחִיל בְּהַקְדָּמָה:

אֲנִי אוֹהֵב גֶּזֶר, וְגַם גְּזֵרוֹת טוֹבוֹת, וְגַם אֶת עַם יִשְׂרָאֵל.

טוֹב, אֶעֱשֶׂה לָכֶם קְצָת סֵדֶר וְתָבִינוּ אֶת הַקֶּשֶׁר בֵּין 
שְׁלֹשֶׁת הַדְּבָרִים הָאֵלּוּ.

הַסִּפּוּר שֶׁלִּי מַתְחִיל בְּגֶזֶר.

לֹא, אֲנִי לֹא מִתְכַּוֵּן לַיִּשּׁוּב גֶּזֶר, אֶלָּא לַיֶּרֶק הַכָּתֹם, 
הַגֶּזֶר שֶׁאוֹכְלִים.

אֲנִי וְהַגֶּזֶר לֹא הָיִינוּ חֲבֵרִים טוֹבִים.

לֹא אָהַבְתִּי יְרָקוֹת בִּכְלָל, וְאִמָּא שֶׁלִּי הִצְטַעֲרָה עַל 
כָּךְ מְאדֹ.

שֶׁאַתְחִיל אִמָּא חָשְׁבָה מָה כְּדַאי  כְּדֵי  לַעֲשׂוֹת 
 , ת וֹ ק רָ יְ ל  כֹ אֱ לֶ
גַדֵּל  שֶׁנְּ הֶחְלִיטָה  וְ
וֹת,  יּ נִ דָ אֲ בַּ רָקוֹת  יְ
י  לַ וּ א שֶׁ ה  תָ וְּ קִ וְ
אֶשְׁתַּכְנַע לִטְעםֹ מֵהֶם.

וְכָךְ שָׁתַלְנוּ עַגְבָנִיָּה, מְלָפְפוֹן, נַעְנַע וְגֶזֶר.

גִּדַּלְנוּ אֶת הַיְרָקוֹת בְּסַבְלָנוּת, וְעִם הַזְּמַן נַעֲשֵׂיתִי מֻמְחֶה 
גָּדוֹל, עַד שֶׁאֲפִלּוּ אִמָּא קוֹרֵאת לִי לִפְעָמִים 'הָאַגְרוֹנוֹם 
הַצָּעִיר'... וּבֶאֱמֶת, בִּזְכוּת הַיְרָקוֹת שֶׁגִּדַּלְתִּי הִתְחַלְתִּי 

לֶאֱכלֹ גֶּזֶר.

לְאַחַר הַהַקְדָּמָה הַזּאֹת אֲסַפֵּר לָכֶם מָה הַקֶּשֶׁר בֵּין 
הַגֶּזֶר לִגְזֵרוֹת טוֹבוֹת וּלְאַהֲבַת יִשְׂרָאֵל.

חֵלֶק א'

נָתָן, חֲבֵרִי מֵהַכִּתָּה, הוּא עוֹלֶה חָדָשׁ מֵאַרְגֶּנְטִינָה, 
יֶלֶד חַלָּשׁ וּבַיְשָׁן.

יוֹם אֶחָד, כְּשֶׁכֻּלָּם שִׂחֲקוּ וְרַק נָתָן יָשַׁב בַּצַּד, חָשַׁבְתִּי 
לְעַצְמִי שֶׁצָּרִיךְ לַעֲזרֹ לוֹ וּלְשַׁתֵּף אוֹתוֹ, בִּמְיֻחָד מִשּׁוּם 

שֶׁהַמִּשְׁפָּחָה שֶׁלּוֹ עָלְתָה לָאָרֶץ וְזֶה שִׁנּוּי לֹא פָּשׁוּט.

הֶחְלַטְתִּי לָתֵת לוֹ הַרְגָּשָׁה טוֹבָה, וְלָכֵן הֵבֵאתִי לוֹ מַתָּנָה 
- אֲדָנִית שֶׁשָּׁתַלְתִּי בָּהּ גֶּזֶר.

חוּץ מִזֶּה, הֶחְלַטְתִּי לָתֵת לוֹ מַתָּנָה נוֹסֶפֶת –

י  תִּ טְ לַ חְ הֶ

לְהִתְפַּלֵּל 
עָלָיו שֶׁיַּצְלִיחַ.

"הַשֵּׁם, עֲזֹר בְּבַקָּשָׁה לַחֲבֵרִי נָתָן שֶׁיַּצְלִיחַ בַּחֶבְרָה, 
שֶׁיִּהְיֶה לוֹ בִּטָּחוֹן מוּל הַחֲבֵרִים, שֶׁיְּקַבְּלוּ אוֹתוֹ וִיקָרְבוּ אוֹתוֹ.

"עֲזרֹ לוֹ, בּוֹרֵא עוֹלָם, שֶׁהַגֶּזֶר שֶׁנָּתַתִּי לוֹ יִצְמַח וְיִגְדַּל 
יָפֶה בָּאֲדָנִית.

"אַתָּה, אַב הָרַחֲמִים, 
יוֹדֵעַ שֶׁנָּתָן הֶחָבֵר שֶׁלִּי 
וְגַם  בַּכִּתָּה,  חָדָשׁ 
חַלָּשׁ...  וּקְצָת  עָדִין 

אָנָּא, בּוֹרֵא עוֹלָם, עֲזרֹ 
שֶׁהַגֶּזֶר שֶׁלּוֹ יִגְדַּל, וְיִגְדַּל 

גַּם מַזָּלוֹ... שֶׁיִּתְחַזֵּק וְיִהְיוּ 
לוֹ הַרְבֵּה חֲבֵרִים".

כָּךְ הִתְפַּלַּלְתִּי בְּכָל יוֹם עָלָיו )וְעַל 
הַגֶּזֶר שֶׁלּוֹ(.

כָּךְ מַתְחִיל הַסִּפּוּר שֶׁלִּי.

וְעַכְשָׁו, מַמָּשׁ כְּמוֹ בְּסִפּוּר אֲמִתִּי, יֵשׁ 
לִי חֵלֶק נוֹסָף.

המשך בשבוע הבא

תשובה:  ציון הבעל שם טוב, נולד ב- ח"י אלולזוכה פרשת עקב: משפחת יעקובוב, ירושליםזוכה פרשת תזריע מצורע: גבריאל פנחסוב, רכסים.

al5308000@gmail.com :פתרונות יש לשלוח עד יום שני למייל
או לפקס: 02-5812252 | יש לציין שם מלא, כתובת מלאה וטלפון



חברים בגן הילדים פרק א'

"הגננת, הגננת בואי מהר לחצר" קורא קובי תוך 
כדי ריצה אל תוך הגן, כשהוא אוחז בידה של הגננת 
טובה ומושך אותה לבא לעזרתו. "משה הבטיח לי 
שיתנדנד רק קצת, אבל הוא מתנדנד בלי להפסיק 
ולא רוצה לרדת מהנדנדה, עוד מעט כבר צריך להיכנס 
לפעילות בגן ואני לא התנדנדתי, תגידי לו שירד".  

הגננת יצאה לחצר הגן והתקרבה לנדנדה... 
"משה, זה נכון שאתה מתנדנד הרבה זמן 

ולא מוכן להתחלק בנדנדה עם קובי?!"  
שואלת הגננת טובה את משה "כן, 
זה בגלל שהוא כל הזמן מרגיז אותי 
ומפריע לי להתנדנד, תגידי לקובי 

שיפסיק לזרוק עלי חול".

הילד בגן, הוא אותו הילד מהבית

בחסדי ה' יתברך, התחלנו את שנת הלימודים 
תשפ"ד וכהמשך לסדרה "מריבות בין אחים" נמשיך 
בע"ה למספר פרקים את הנושא של "מריבות בגן 
הילדים".הילד בגן, הוא אותו הילד מהבית, ולכן גם בגן 
הילדים, כמעט ואין יום שעובר בנחת, בזמני ההפסקות 
בחצר ובמתחמי המשחק בגן, הילדים רבים ביניהם. 
לפעמים המריבות מסתיימות ללא נפגעים, אך לפעמים 
הם גם יוצאים משליטה. יש מריבות הדומות למריבות 
מהבית וישנם מריבות של גן, עם ילדים בני אותו הגיל 
ובמאפייני זהות מגדרית, מריבות של בנים ומריבות 

של בנות.

חברים או יריבים בגן הילדים

נחזור לסיפור בפתיח, קובי ומשה הם שני ילדים 
בני חמש וחצי שלומדים בגן של הגננת טובה, הגננת 
טובה יכולה לפתור את "הבעיה" שלהם במספר דרכים, 
בואו נראה מה האפשרויות שעומדות בפניה ומה היא 

מחליטה לעשות:

טווח קצר וטווח ארוך

במאמר מוסגר, עלינו לדעת כלל מרכזי וחשוב מאוד 
בחינוך: בכל פעולה או תגובה חינוכית מצד המחנך 
לחניך יפעל ויגיב המחנך ב-2 מימדים: 1. בפעולה 
או תגובה בטווח הקצר/המיידי. 2. בפעולה או תגובה 
לטווח הארוך. מה ההבדל ביניהם: הטווח הארוך הוא 
הכיוון הכללי יותר, הפעולה החינוכית שאיתה אני עובד 
עם הילד לאורך זמן ע"מ להגיע לתוצאות חינוכיות 

בעתיד. הטווח הקצר הוא התגובה/הפעולה המיידית. 
לדוגמא: שמתי לב שאחד מילדי מכה את אחותו.  
במישור הפיזי המיידי- אני עוצר מיד את המריבה 
ומפריד ביניהם. במישור המילולי המיידי- אני מעמיד 
וחוזר  ומחזק את החלטות הבית בנוגע למריבות 
לאסור אותן בצורה חד-משמעית ואומר לשניהם: 
"לא מרימים ידיים" "את הסכסוכים שלכם תפתרו בלי 
מכות"  "אצלנו אין הרמת ידיים בשום פנים ואופן".  
כך אני שם גבול ומעורר את הילדים לכך שזה 
קו אדום שלא עוברים אותו. בצורה זו, גם 
נדגיש ונחדד לילדים את ההכרה בהבדל 
בין מריבות שאין בהן אלימות פיסית 
)שלא נוכל למגר באופן מיידי( ובין 
מריבות אלימות- שקיומן אסור בשום 
אופן. במישור החינוכי המיידי- אני דורש 
ממנו להתנצל ולבקש ממנה סליחה. בגיל 
בוגר, בנוסף, לכתוב לה מכתב סליחה ופיוס עם 
ממתק קטן ובגיל הרך בנוסף לחבק ולנשק אותה 
על היד. כל זה במישור המיידי לטווח קצר. במישור 
החינוכי לטווח הארוך: נחשוב, האם הילד אכן משתמש 
באלימות בקביעות כאשר קיימת חוסר הסכמה/ויכוח 
או מריבה, או שהייתה זו מעידה חד פעמית. נחשוב, 
מה היה המניע שלו להרמת ידיים )נזכר ב-4 מניעים 
למריבות אחים(, אולי קרה היום מקרה מיוחד שגרם 
לו להיות מתוח יותר מהרגיל וכו' וכו' מחשבות אלו 
יכוונו אותנו לקבל "תמונה ברורה" לגבי המצב הכללי 
של הילד או לגבי הבעיה שבה הוא נתון- וכך נתכנן 
דרכי פעולה לטווח הארוך בהם נוכל לעבוד עם הילד 

עד לשינוי המצב.

בעיות ופתרונות

עכשיו נחזור לבעיה של הגננת טובה: משה לא מוכן 
לוותר על הנדנדה לקובי וקובי זורק חול על משה, מה 
תעשה הגננת טובה?! הגננת טובה מתלבטת וחושבת: 
במידה ואעניש את הילדים, -האם בכך פתרתי להם 
את הבעיה?!-לא. האם חינכתי אותם?!-לא. אם כן מה 
עלי לעשות?! אולי אזמין אותם מיד לשיחה ארוכה 
על אהבת החברים-גם כן לא, הם לא במצב לשמוע 
עכשיו שיחה, ואולי אני גם לא פנויה, אז מה אעשה?!

פתרון א': 

יסתדרו  ולצפות שהילדים  לא להתערב בכלל- 
בעצמם. זה לכאורה רעיון טוב במידה והם יוכלו להגיע 

להבנה והשתתפות, אך הבעיה היא מה יקרה במידה 
והם לא ימצאו דרך הגונה לפתור ביניהם את הבעיה, 
כי יכול להיות שאחד מהם ישתמש באלימות בכדי 

להשיג את רצונו. 

פתרון ב': 

להתערב עד הסוף ולפסוק את הדין- להעניש את 
קובי בגלל שזרק חול על משה, ולהעניש את משה 
בגלל שלא היה צודק בכך שלא ירד מהנדנדה כשהגיע 
התור של קובי. הבעיה היא שבכך לא חינכנו אותם 
ללמוד להתמודד ולהסתדר וגם העונשים ההדדיים 
יוכלו להוביל אותם לרגשות ניכור ושנאה אחד כלפי 

השני, או כלפי הגורם המעניש.

פתרון ג': 

להתערב רק כדי לעודד את הילדים למצוא פיתרון 
עצמאי למריבה. הדגש הוא "לתווך" ביניהם ולתת 
"להם" למצוא פתרון עצמאי- כי פעמים רבות מחוסר 
יכולת או חוסר ידע או מיומנות של הילד להתמודד עם 
הבעיה, הוא מעדיף להיכנע ולברוח ממנה או להחריף 
את הבעיה כדי שגורם חזק ממנו )הורה/מורה( יפתור 

לו את הבעיה.

נחדד את הפתרונות: 

מתחמק  הילד  הראשונים,  האופנים  בשני 
מ"התמודדות" עם מה שקורה איתו ומאחר ואנו חיים 
בעולם כזה שבו כל פעולה היא התמודדות, אם הילד 
לא יהיה מוכשר ורגיל להתמודד ולפתור לעצמו את 
הבעיות, הוא יגדל לילד מופנם ומסוגר או מוחצן וחסר 
רסן וגבולות ולכן פתרון ג' הוא הפתרון המתאים. איך 

עושים זאת?!

בע"ה בעלון של שבוע הבא.

הרב אבוחצירא- יועץ, מאבחן ומטפל
לייעוץ טלפוני ללא תשלום
בימים ג' - ד' משעה 10-8 בערב
נייד: 054-8434435

חינוך באהבה
הרב יצחק אבוחצירא 

בדיחות הדעת

דייג ופוליטקאי שטים בסירה. הפוליטקאי מתעניין 
בהשכלה של הדייג ושואל: "האם למדת פיזיקה?" 
"לא", משיב הדייג. "חבל!", מתפלא הפוליטקאי, "אז 
הפסדת רבע מהחיים שלך... ומתמטיקה למדת?" 
"לא", משיב הדייג". "חבל!", מתפלא הפוליטקאי, 
"אז הפסדת חצי מהחיים שלך... מה עם מחשבים?" 
"גם לא", משיב הדייג. "אתה צריך להתבייש", נוזף 
הפוליטקאי, "הפסדת שלושת רבעי מהחיים שלך!" 
לפתע באה רוח חזקה והופכת את הסירה, ושני 
האנשים נופלים ומתחילים לטבוע. "תגיד", שואל 
הדייג את הפוליטקאי, "אתה יודע לשחות?" "לא!", 
זועק הפוליטקאי וראשו במים. "חבל!", אומר הדייג, 

"אז הפסדת את כל החיים שלך"..


